

BRANO SAVIĆ,

narodni poslanik Narodne skupštine NR BiH

PRVI NARODNOOSLOBODILAČKI ODBORI U BIRČU

U avgustu i septembru 1941. godine oslobođena je cjelokupna teritorija Birča i Gornje Spreče sa ukupno šest opština. Neprijateljskom okupacijom uoči ustanka bilo je ukinuto i ono malo vlasti koju su imale ove opštine, iako su i dalje formalno postojale. Ustaše su već prvih dana pohapsile neke predsjednike i opštinske bilježnike, a ostali opštinski funkcioneri su izbjegavali i da dolaze u opštinske zgrade. Jedinu vlast u selima su tada sačinjavali novoformirane ustaške grupe i stari žandarmi, koji se u prvo vrijeme ni sami nisu snalazili u novonastaloj situaciji.

Zato poslije prvih uspjeha ustanika, polovinom septembra 1941. godine, pristupilo se formiranju narodnooslobodilačkih odbora, kao prvih organa narodne vlasti. Kako su ovu teritoriju oslobodile i dalje kontrolisale jedinice koje su bile pod komandom štaba birčanskog odreda, čije je sjedište bilo u Šekovićima, tu je formiran i prvi opštinski narodnooslobodilački odbor. Uskoro su formirani isti odbori za Vlasicu, Spreču, Srebrenicu, Miliće, Donji Zalukovik, Cikote i drugi.

U odbore su birani ljudi koji su zbog svog poštenja i pravičnosti uživali najveće poštovanje i povjerenje među mještanima. Uloga ovih odbora je bila mnogostruka i odgovorna. Oni su bili veza između vojnih jedinica i naroda, njihovim radom se dopunjavala i prenosila politička afirmacija našeg pokreta, oni su bili jedan od faktora za prenošenje ideje jedinstva i borbe u najšire narodne mase, oni su po svom sastavu ukazivali na karakter i težnje naše narodne revolucije. Zato su ovi odbori imali veoma važnu ulogu i mnoge dužnosti. Glavni zadaci su im bili: da aktiviraju i ujedinjuju narod u borbi protiv okupatora i njegovih saradnika (ustaša i četnika); da se brinu o snabdijevanju vojske hranom i ostalim potrebama (naročito prikupljanjem iz aprilskog rata zastalog oružja); da se brinu o porodicama poginulih boraca; da se staraju da sva obradiva zemlja bude na vrijeme zasijana, a ljetina od neprijatelja sačuvana za narod i vojsku; da održavaju red i disciplinu među mještanima; da organizuju (tamo gdje je to moguće) radionice za potrebe vojske i naroda; da svojim postojanjem i radom stvore jednu sigurnost kod naroda i objasne politički značaj borbe i socijalni sastav nosilaca revolucije. I mnoge druge dužnosti su imali ovi prvi narodno-

oslobodilački odbori, a njihovi odbornici su imali i pojedinačna zaduženja. Naprimjer: da obilaze i najudaljenija sela i da tamo održavaju konferencije, objašnjavajući cilj borbe i mobilizujući borbeni duh kod naroda; da prenose ustaničku štampu i radio-biltene; da održavaju čitačke časove; da objašnjavaju momentalnu političku i vojnu situaciju; da održavaju ili organizuju analfabetske tečajeve, itd. Zato su odbornici najbolje znali od koga u selu mogu dobiti hranu za vojsku i u čijim kućama mogu smjestiti jedinice kada bi boravile u tom selu, zatim kojoj porodici borca treba pomoći u obradi zemlje. Oni su znali sve što se u njihovom selu događa. Zato se kod izbora opštinskog narodnooslobodilačkog odbora nastojalo da uđu predstavnici svih sela. Najaktivniji narodnooslobodilački odbor krajem 1941. godine bio je u Šekovićima, što je sasvim razumljivo. Tu je bio početak i sjedište ustanka, u njemu se nalazio štab sa koncentracijom političkog i vojnog rukovodstva, te je imao sve uslove da razvije svoju aktivnost. Sjedište mu je bilo u bivšoj žandarmerijskoj stanici, a članovi su bili: za Gornje Brajince — Jakov Piljanović i Marko Aščerić; za Donje Brajince — Matija Knežević, Milivoje Savić i Marko Vuković; za Gornje Šekoviće — Petko Divović i Ostoja Žepinić; za Donje Šekoviće — Boško Popović i Pavle Perendić; za Tupanare — David Popović, Vojko Savić i Milorad Begović; za Cikote (onaj dio koji su kontrolisale naše jedinice) — Stjepan Lukić i Jovan Milić. Odbornici su birani javnim glasanjem na narodnom zboru. Osim Davida Popovića, koji je bio knez i član opštinskog odbora i prije rata, svi odbornici su bili poznati istaknuti opozicioni prvaci predratnog režima. Jedan od najuglednijih među izabranim bio je Matija Knežević iz porodice čiji su članovi uvijek bili cijenjeni i poštovani, mada su pred rat gotovo osiromašili. I uglavnom zbog toga je Matiji pripala čast da bude predsjednik prvog opštinskog narodnooslobodilačkog odbora. Međutim, svi članovi ovog odbora su bili ugledni ljudi. Marko Aščerić bio je kovač i starješina porodične zadruge koja je brojala 25 čeljadi, i u borbenim partizanskim redovima uvijek je imala bar četiri borca. Ili, Marko Vuković, dobrovoljac sa solunskog fronta, neobično oštrouman i staložen zemljoradnik čiju su riječ slušali svi njegovi seljani. Zatim David Popović, kršan i neustrašiv planinštak, poznat po oštrini i pravедnosti, koga su zbog tih osobina pozivali na sve diobe kad se članovi neke porodice ne bi mogli sporazumjeti oko raspodjele imovine.

U tom sastavu je prvi narodnooslobodilački odbor u Šekovićima počeo da djeluje i u tom sastavu je ostao gotovo do oslobođenja (osim što je pet poginulih odbornika zamijenjeno novoizabranim).

Odbornici su se smjenjivali u radu, tako da je u sjedištu uvijek bilo bar četiri odbornika, a ostali su dolazili na sjednice koje su održavane skoro svake nedjelje. Inače, odbornici su održavali konferencije po selima, i odlazili i u najudaljenija sela u koja je prodirao četnički uticaj, i mislim da neću pretjerati ako kažem da njima pripada dio zasluge što četnici nikada nisu uspjeli da ostvare jači uticaj na Šekovljane.

Odbor je u Šekovićima organizovao razne, za vojsku potrebne, radionice: kovačku, u kojoj je popravljano oružje i pravljeno oruđe za borbu; pekaru — iz koje su se snabdijevale hljebom sve jedinice na

položajima; opančarsku radionicu sa dnevnim kapacitetom od 12—25 pari opanaka; mesarsku radionicu za prerađivanje i konzerviranje mesa koje se davalo kuririma ili jedinicama upućenim na duži put; zatim prolaznu kuhinju gdje bi dobivali hranu svi oni koji su po nekom zadatku prolazili ili boravili u selu, samardžijsku radionicu, bolnicu za ranjenike i razne druge radionice.

Ovakvu aktivnost šekovački narodnooslobodilački odbor imao je sve do jeseni 1942. godine, kada je naš pokret u sjeveroistočnoj Bosni preživljavao izvjesnu krizu, te se i VI brigada prebacila preko Majevice u Srem. U takvoj situaciji suzila se aktivnost i odbora. On je tada izvršavao samo izvjesne ali vrlo važne zadatke. Formirao je seoske straže koje su noću štatile sela od upada četničkih grupa, koje su ljude ubijale a stoku pljačkale, da bi je kasnije prodavale na neprijateljskoj teritoriji. Osim toga odbor je tada izgradio 20 sušnica za sušenje šljiva i krušaka za zimsku ishranu naših jedinica. Čekao se povratak VI brigade da bi se aktivnost opet razbuktala.

Već smo spomenuli da su osim u Šekoviđima osnovani opštinski narodnooslobodilački odbori i u drugim oslobođenim mjestima.

U Vlasenici je izborom rukovodio Slobodan Princip — Seljo, koji je u tu svrhu došao iz Milića. Od poznatijih ljudi u ovaj odbor su ušli: Milutin Đukanović, Boško Ostojić i Đorđo Višković. Međutim, ovaj odbor je (obzirom na nastalu situaciju u odnosima s četnicima) ubrzo prestao sa radom i tek u drugom sastavu, 1943. godine, ponovo se aktivirao.

Sprečanski odbor je (s malim prekidom u 1942. godini) neprekidno djelovao do oslobođenja i u svome sastavu imao nekoliko istaknutih i upornih odbornika, koji su morali voditi stalnu političku borbu s vrlo jakim četničkim uticajima u selima ovoga kraja. U toj aktivnosti prednjačili su Vidakovići iz sela Vrela, Popovići iz Osmaka, Stanarčevići iz Rakina Brda, Savići iz Raševa i čestita starina Sajo Čivkušić iz Sajtovića.

Srebrenički odbor je formiran na narodnom zboru u Srebrenici u oktobru 1941. godine. Pošto mi u to vrijeme nismo imali nikakve vojne snage na teritoriji Srebrenice, ovaj odbor se nije mogao održati, i ubrzo je, pod četničkim uticajem i pritiskom, prestao postojati.

Opštinski odbori u Milićima, Donjem Zalukoviku i Cikotama predstavljali su slične pokušaje i o njihovu širem radu se može govoriti tek od 1943. godine, tj. od vremena kada su naše jedinice pretežno kontrolisale i te krajeve.

1943. godine, na jednom sastanku kojem su prisustvovali svi opštinski i dobar broj seoskih odbornika, izabran je i prvi Sreski odbor za vlasenički srez. U ovaj odbor su ušli: Jakov Piljanović (predsjednik), Stjepan Lukić, Matija Knežević, Milorad Vlačić, Rajko Vidaković, Boško Matić, Dušan Stanimirović, Perunika Sarić, Mitar Djivojić, Nikola Bilić, Haso Kurtagić, a nešto docnije, Milorad Žepinić i Mujo Šahbegović.

Odbor je prvo sjedište imao u selu Petrovićima (u Šekoviđima), a nakon oslobođenja Vlasenice prešao je u Vlasenicu. 1944. godine morao je napustiti Vlasenicu i ponovo preći u Šekoviće, odnosno u Miliće, te se tek 1945. godine konačno vratiti u Vlasenicu.

Ovaj odbor se tokom 1944. godine naročito angažovao oko nabavke alata i sjemena starajući se da sve obradive površine budu na vrijeme obrađene, nabavljao je i dijelio stoku za uništena seljačka gazdinstva, a najglavnija njegova djelatnost je bila u podizanju popaljenih naselja.

U avgustu mjesecu 1944. godine, delegatskim sistemom izabran je i Okružni narodnooslobodilački odbor za Birač i ostale oslobođene krajeve. Izbori su izvršeni u mjestu Pod-Pola, gdje je jedno vrijeme odbor i zasjedao, smješten pod padobranom, obzirom da tada već u cijelim Šekovićima nije ostala nijedna nespaljena kuća.

Za predsjednika ovog odbora izabran je Matija Knežević, a za članove: Milorad Vlačić i Jakov Piljanović iz Šekovića; Pero Đukanović iz Srebrenice, Mujo Šahbegović iz Vlasenice, Hamid Mazalović, Milenko Savić i Panto Vasiljević iz Kladjna, Perunika Sarić iz Milića, Dušan Stanimirović iz Cikota, a docnije Vlajko Ivanović iz Srebrenice i Spasan Ristić iz Zvornika. Za sekretara odbora prvo je izabran Ramo Muratović iz Crne Gore, a poslije Rade Jakšić iz Milića.

Pred oslobođenje Tuzle, početkom septembra 1944. godine na jednom skupu u šekovačkom selu Vasilićima izabran je i prvi Oblasni narodnooslobodilački odbor za istočnu Bosnu u čiji sastav su ušli drugi Miloš Škorić iz Semberije, Stevo Popović iz Majevice, Boro Popović iz Posavine, Mujo Hodžić i Tomo Manjkalović s Romanije, Dr. Hazim Čemerlić iz Srebrenice, Seja Jovanović iz Tuzle i Brano Savić iz Šekovića.

Ovi odbori su radili u već potpuno oslobođenim krajevima, daleko od ratnih bojišta, a njihov rad se sastojao u učvršćivanju narodne vlasti i obnovi zemlje.

BRANO SAVIĆ,

député à l'Assemblée Nationale de la République Populaire de Bosnie et Hercegovine.

LES PREMIERS COMITES POPULAIRES DE LIBERATION NATIONALE A BIRAČ

Tout le territoire de Birač et de Gornja Spreča, comprenant en tout six communes, a été libéré en août et en septembre 1941. Par l'occupation ennemie ces communes se sont vu enlever, juste à la veille du soulèvement national, le peu d'autorité qu'elles avaient eu jusqu'alors. Dès les premiers jours de cette mainmise ennemie, les oustachis se sont empressés d'emprisonner quelques-uns des présidents et des secrétaires de ces communes tandis que les autres fonctionnaires évitèrent même de se rendre à leurs bureaux. Dans ces villages la seule autorité était alors représentée par des groupes d'oustachis nouvellement formés ainsi que par d'anciens gendarmes qui aux débuts furent incapables de se débrouiller dans cette situation récemment créée.

C'est pourquoi après les premiers succès des insurgés, vers la mi-septembre 1941, il fut procédé à la formation de Comités populaires de Libération nationale qui représentèrent les premiers organes de l'autorité populaire. Comme ces territoires avaient été libérés et ensuite contrôlés par les unités se trouvant sous le commandement de l'état-major des échelons de Birač dont le siège se trouvait à Šekovići, c'est à Šekovići même que fut formé le premier Comité populaire communal de Libération nationale. Bientôt des Comités identiques furent élus à Vlasenica, Spreča, Srebrenica, Miliće, Donji Zalukovik, Cikote et autres.

Les membres de ces Comités étaient choisis parmi les meilleurs citoyens, qui par leur honnêteté et leur intégrité jouissaient de la plus haute considération et de la confiance des populations. Leur rôle était multiple et leur responsabilité très grande. Ils constituaient la liaison entre les unités militaires et le peuple et c'était grâce à leur activité que se propageait et s'affirmait la politique de notre mouvement. Ils étaient un des principaux facteurs de la diffusion parmi les larges masses populaires des idées d'unité et de combat à outrance. De par leur formation ils témoignaient du caractère et des aspirations de notre Révolution nationale. C'est pourquoi ces Comités étaient investis d'un rôle extrêmement important et se voyaient confier de nombreuses tâches dont les principales étaient: intégrer de plus en plus et unifier le peuple dans sa lutte contre l'occupant et ses collaborateurs (oustachis, tchetniks); de se charger de l'approvisionnement de l'armée, en nourritures et autres

besoins (récupération de ce qui restait des armements et des munitions après les combats d'avril); de prendre soin des familles des combattants tués; de veiller à ce que toutes les terres labourables soientensemencées à temps et que les moissons de l'été soient préservées de l'ennemi pour servir au peuple et à l'armée; de maintenir l'ordre et la discipline parmi les populations; d'organiser (là où cela était possible) des ateliers pour les besoins de l'armée et du peuple; de maintenir, grâce à leur présence et à leur activité la confiance parmi les habitants et de leur expliquer la signification politique de la lutte et la composition sociale des tenants de la Révolution. De nombreuses autres tâches avaient été assignées à ces Comités de la Libération nationale de la première heure, tandis que leurs membres étaient d'autre part, chargés, chacun personnellement, d'accomplir des tâches spéciales comme par exemple: de visiter les villages les plus reculés et d'y tenir des conférences expliquant les buts de la lutte nationale et de maintenir parmi les populations l'esprit de combat; de diffuser la presse de l'insurrection ainsi que les bulletins de radio; d'organiser des groupes d'études et de lectures; de commenter la situation politique et militaire du moment; de tenir ou de mettre sur pied des cours pour analphabètes etc. C'est pourquoi les membres de ces Comités devaient être à même de savoir mieux que quiconque où s'adresser pour obtenir des vivres pour l'armée, où trouver des gîtes sûrs pour les unités séjournant dans leurs villages et quelle était la famille du combattant qu'il fallait aider pour le labourage du sol. Ils devaient savoir tout ce qui se passait dans leurs villages. C'est pourquoi lors de l'élection d'un Comité populaire communal de Libération nationale on avait toujours soin d'y faire entrer un représentant de chaque village de la commune. Un des Comités populaires de Libération nationale des plus actifs était, fin 1941, celui de Šehovice. Et cela était naturel, car c'est à Šehovići qu'avait commencé l'insurrection. C'est là qu'elle avait son siège et son état-major réunissant les dirigeants politiques et militaires du mouvement — ce qui lui donnait toutes les conditions nécessaires pour développer ses activités. Ce Comité était logé dans les locaux de l'ex-gendarmerie et ses membres étaient: Jakov Peljanović et Matija Aščerić pour Gornje Brajince; Matija Knežević, Milivoje Savić et Marko Vuković pour Donje Brajince; Petko Divović et Ostoja Žepinić pour Gornje Šekoviće; Boško Popović et Pavle Perendić pour Donje Šekoviće; David Popović, Vojko Savić et Milorad Begović pour Tupanare et Stepan Lukić et Jovan Milić pour la partie de Cikote contrôlée par nos unités. Les membres de ces Comités étaient élus au scrutin ouvert au cours des réunions populaires. David Popović excepté, qui avait été avant la guerre maire et membre d'un Comité communal, tous les autres membres du Comité étaient des politiciens distingués et connus faisant partie de l'opposition à l'ancien régime. Un des membres les plus en vue de ce Comité populaire était Matija Knežević, d'une famille honorablement connue et respectée et qui s'était appauvrie bien avant la guerre. C'est justement à cause de cela que Matija Knežević s'était vu échoir l'honneur d'être le premier président du premier Comité populaire communal de Libération nationale. Toutefois, tous les membres de ce Comité étaient des personnes en vue, citons: Marko Aščerić, forgeron et chef d'une famille comprenant 25

membres dont 4 au moins ont combattu comme partisans; Marko Vuković, volontaire du Front de Salonique, homme particulièrement sagace, paysan calme et réfléchi dont la parole était écoutée par tous ses concitoyens; citons encore David Popović, robuste et intrépide montagnard connu par sa rigueur pénétrante et son équité à toute épreuve et qu'on appelait toujours à cause de ces qualités lorsqu'il était question de régler dans une famille les questions litigieuses d'un partage de biens.

Ainsi formé, le premier Comité populaire communal de Libération nationale de Šekovići a initié son action et c'est presque dans cette même formation qu'il a continué à travailler jusqu'à la Libération (cinq de ses membres ont été tués et remplacés par de nouveaux élus).

Les membres des Comités se remplaçaient dans leurs tâches de telle manière qu'il y en avait toujours 4 qui restaient au siège de l'organisation tandis que les autres se rendaient aux séances qui avaient lieu une fois par semaine. Ces membres tenaient des conférences dans les villages et allaient jusqu'aux agglomérations les plus éloignées où se faisaient sentir l'influence des tchetniks et je ne crois pas exagérer en avançant que c'est à ces membres du Comité populaire que revient une bonne partie du mérite d'avoir empêché les tchetniks de maintenir leur influence à Šehoviće.

Le Comité a organisé à Šehoviće divers ateliers si nécessaires aux besoins de l'armée: une forge, dans laquelle étaient réparées ou fabriquées les armes; une boulangerie qui fournissait le pain à toutes les unités se trouvant sur le front; une cordonnerie où l'on pouvait faire 12 à 25 paires d'opanques (chaussures nationales) par jour; un atelier pour la préparation et la mise en conserve des viandes que l'on distribuait aux courriers ou aux unités devant faire de longs trajets; une cuisine roulante qui préparait leurs nourritures à tous ceux qui, en service commandé, traversaient ou séjournaient dans le village; un atelier pour la fabrication des bâts; un hôpital ainsi que de nombreux autres ateliers.

Cette activité du Comité populaire de Libération nationale de Šehoviće s'est poursuivie jusqu'à l'automne de 1942 époque à laquelle notre mouvement devait subir dans le nord-est de la Bosnie une certaine crise amenant la VIème brigade à se transporter à Srem en traversant la Majevica. Devant une telle situation l'action du Comité populaire devait également se restreindre se bornant seulement à quelques tâches importantes. Il a ainsi formé des gardes paysannes chargées de protéger, durant la nuit, les villages contre les attaques des groupements de tcheniks qui tuaient les habitants et volaient le bétail qu'ils allaient ensuite vendre sur le territoire occupé par l'ennemi. Le Comité a encore fait construire 20 séchoirs pour faire sécher des prunes et des poires devant servir à la nourriture hivernale des nos unités. Ne pouvant faire plus il attendit le retour de la VIème brigade pour reprendre son activité.

Nous avons déjà dit que d'autres Comités populaires communaux de Libération nationale avaient été formés sur les territoires libérés.

A Vlasenica, le Comité était présidé par Slobodan Princip-Seljo qui était venu de Milice. Parmi les personnes les plus connues faisant partie de ce Comité citons: Milutin Djukanović, Boško Ostojić et Djordjo Visković. Cependant ce Comité (vu la situation surgie à la suite des rapports avec

les tchetniks) devait bientôt cesser toute activité et ne la reprendre qu'en 1943 avec une autre formation.

Le Comité populaire de Spreča (avec une courte interruption en 1942) n'a cessé d'être actif jusqu'à la Libération. Parmi ses membres on comptait des citoyens remarquables et persévérants qui ont mené sans arrêt dans leurs villages une lutte politique contre la forte influence des tchetniks. Au cours de cette activité les Vidaković du village de Vrela, les Popović du village d'Osmaka, les Stanarčević de Rakino Brdo, les Savić de Raševo ainsi que le probe et digne vieillard Sajo Čivkušić de Sajtoviće, se sont particulièrement distingués.

Le Comité de Srebrenica a été formé au cours d'une réunion populaire tenue à Srebrenica même, en octobre 1943. Etant donné qu'à cette époque nous n'avions aucune force militaire sur ce territoire, le Comité n'a pas été à même de se maintenir et devait bientôt disparaître sous la pression de l'influence tchetnik.

Les Comités populaires communaux de Miliće, de Donji Zulukovik et de Cikote ont tenté les mêmes efforts et subi le même destin que celui de Srebrenica et l'on ne peut parler de leur plus large activité qu'à partir de 1943 c'est-à-dire depuis le moment où nos unités purent contrôler complètement ces territoires.

En 1943, au cours d'une réunion à laquelle prirent part tous les membres des Comités populaires communaux et une bonne partie des membres des Comités populaires villageois, un Comité populaire d'arrondissement pour l'arrondissement de Vlasenica fut élu. Firent partie de ce Comité: Jakov Piljanović (président), Stjepan Lukić, Matija Knežević, Milorad Vlačić, Rajko Vidaković, Boško Matić, Dušan Stanimirović, Perunika Sarić, Mitar Divović, Nikola Bilić, Haso Kurtagić et un peu plus tard Milorad Žepinić et Mujo Šahbegović.

Le Comité avait eu d'abord son siège à Petrovići (Šekovići) et ensuite à Vlasenica même après la libération de cette localité.

Ce Comité s'est au cours de l'année 1944 particulièrement occupé de la fourniture d'instruments aratoires et de semences, veillant à ce que toutes les surfaces labourables soient utilisées à temps. Il s'est également occupé à faire le nécessaire pour être à même de fournir du bétail aux familles villageoises éprouvées par la guerre tandis que sa tâche principale consistait à reconstruire les villages brûlés.

En août 1944 par vote délégoire, le Comité populaire de l'arrondissement de Birač et des autres territoires libérés, a été élu. Les élections se firent à Pod-Pola où le Comité résida pendant un certain temps, logé sous un parachute car dans tout Šehovići il n'y avait pas à cette époque une maison épargnée par l'incendie.

Matija Knežević fut élu président du Comité composé des membres suivants: Milorad Vlačić et Jakov Piljanović, de Šekovići; Pero Djukanović, de Srebrenica; Mujo Šahbegović, de Vlasenica; Hamid Mazalović, Milenko Savić et Panto Vasiljević, de Kladanj, Perunika Sarić, de Miliće; Dušan Stanimirović, de Cikote. Plus tard furent élus Vlajko Ivanović, de Srebrenica et Spasan Ristić de Zvornik. Ramo Muratović de Crna Gora

fut d'abord choisi comme secrétaire du Comité remplacé ensuite par Rade Jakšić, de Miliće.

Avant la libération de Tuzla, aux débuts de septembre 1944, au cours d'une réunion populaire tenue dans le village de Vasilići, de la commune de Šekovići, il fut procédé à l'élection du Comité populaire régional de Libération nationale pour la Bosnie de l'Est. Ce Comité était formé par les camarades: Miloš Skorić, de Semberija; Stevo Popović, de Majevica; Boro Popović, de Posavina; Mujo Hodžić et Tomo Manjkalović, de Romanija; dr. Hazim Čemerlić, de Srebrenica; Seja Jovanović, de Tuzla et Brano Savić de Šekovići.

Tous ces Comités développèrent leurs activités dans un territoire déjà complètement libéré, loin des champs de bataille et leurs actions consistaient à raffermir l'autorité populaire tout en veillant à la reconstruction du pays.

BRANO SAVIC,

Deputy of the People's Assembly of the People's Republic of Bosnia and Herzegovina

FIRST PEOPLE'S LIBERATION COMMITTEES IN BIRAČ

In August and September, 1941, the entire territory of Birač and Upper Spreča, comprising six municipalities, was liberated. With the enemy occupation, in the early days before the Uprising, the last vestiges of authority in these municipalities, although formally it continued to exist, were abolished. Ustashi already during the first days of occupation arrested some of the presidents and public notaries, while other municipal officials avoided the municipal building. The only authority at the time was exercised by newly established ustashi groups and old gendarmerie, which had difficulty in finding its bearings in the newly created situation.

Immediately after the first successes scored by the Uprising, People's Liberation Committees were set up in September 1941, as the first bodies of people's authority. Since this territory was liberated and controlled by units under command of General Staff of Birač Detachment, with Headquarters in Šekovići, the first municipal people's committee was established there. Soon after this such committees were organised in Vlasenica, Spreča, Srebrenica, Milić, Lower Zalukovik, Cilkote and elsewhere.

Men, who enjoyed the greatest respect and confidence of the local population were elected as members of the committees. They acted as liaison between the military units and people, with their activities they contributed towards the political affirmation of our movement, serving as a media of transmitting ideas on unity and struggle among the masses. In their composition they reflected the character and aspirations of the national revolution. It is for this reason that these committees played a very important role and had many responsibilities. Their chief tasks were: uniting and mobilising the people in the struggle against the invaders and their collaborators (ustashi and chetniks); supplying the army with food and other requirements (especially the collecting of arms left over from the April War); care of families of killed fighters; to see that all arable land was cultivated in time; to hide the crops from the enemy, and distribute produce among the people and the army; to maintain order and discipline among the local population; to set up (where ever possible) radio stations for use of the army and the people; to gain the confidence among the people and to explain the political implications and significance of the struggle as well as the social composition of the advocators and supporters of the revolution. There were many more duties which the first people's liberation committees had to discharge.

Furthermore, members of the people's liberation committees had their own specific obligations and responsibilities. For example: to visit more remote villages and to hold conferences at which they had to explain the aims of the struggle and to keep up the militant spirit among the people; to distribute press and radio bulletins; to lecture and read; to explain the political and military situation; to hold or organise illiteracy courses, etc. It is for these reasons that members of the committees were best informed on such matters as to who can give us food for the army and in whose homes we may billet the soldiers, so to be able to keep them stationed in a village, then, what families of those who have joined the Uprising needed help in cultivating the land, etc. They knew best what was taking place in their respective village. When electing members to the municipal people's liberation committees care was taken to have representatives from all villages join it. The most active people's liberation committee at the end of 1941 was the one in Šekovići, which is understandable. It was here that the Uprising began, furthermore, the Headquarters, rallying political and military leaders, was set up in Šekovići, and because of this the People's Liberation Committee of Šekovići had a possibility to expand its activity. Former gendarmerie served as its office. Following were the members of the Committee: Jakov Piljanović and Marko Aščerić from Upper Brajinci; Matija Knežević, Milivoje Savić and Marko Vuković from Lower Brajinci; Petko Divović and Ostoja Žepinac from Upper Šekovići; Boško Popović and Pavle Perendić from Lower Šekovići; David Popović, Vojko Savić and Milorad Begović from Tupanare; Stjepan Lukić and Jovan Milić from Cikote (that section which was under the control of our units). Committeemen were elected openly at public meetings. All, except David Popović, who was a Grand-Duke and a member of the municipal committee already before the war, were prominent opposition men of the old regime. One of the most distinguished among them was Matija Knežević, who came from a family whose members were always esteemed and admired, although just before the war they almost went broke. It is because of this that Matija Knežević was given the honour to be the President of the first Municipal People's Committee. However, all the members of this Committee were outstanding personalities. Marko Aščerić was a blacksmith and a head man in a family cooperative numbering 25 persons, which always had at least four fighters in the partisan units. Marko Vuković, volunteer from the Salonica Front, very keen and well mannered agricultural worker, whose words were listened to by all his villagers. Then there was David Popović, a sturdy and fearless mountain dweller, known for his wit and justice, who, because of this was asked to attend and settle all disputes which arose when members of some cooperative could not agree among themselves as to the division of property.

The first People's Liberation Committee in Šekovići thus constituted continued to function almost to the time of liberation (except that five members who were killed were replaced).

Committeemen took turns in exercising their functions so that at least four members always remained in the Head Office, while other members attended meetings that were held almost every week. The com-

mitteemen attended village conferences, visited the most remote villages under chetniks's sway and I believe that I shall not exaggerate when I say that it was thanks to them that chetniks never succeeded to gain greater influence in Šekovljane.

The Committee in Šekovići organised different workshops required by the army; blacksmith workshop, in which new weapons were made and old repaired; bakery, which supplied bread to all units and outposts; "opanak" (crude leather shoe workshop) which produced 12—25 pairs of "opanak" daily; butcher shop for meat processing and canning, supplied to messengers who were dispatched on longer journeys; mobile kitchen, supplying food to all of those who for any reason came or stayed in the village; saddle making workshop, hospital for caring of the wounded, and other workshops.

Such an activity was carried on by Šekovac People's Liberation Committee until the fall of 1942, when our movement in the North-Eastern Bosnia experienced crisis and because of this VI Brigade moved across Majevica to Srem. The activities of the Committee were limited under such conditions. It carried out only few but very important assignments. Peasant sentries patrolled the villages during the nights, protecting them against attacks from chetnik bands, who would kill local population and steal cattle, which they later sold in the enemy territory. In addition to this the Committee erected 20 kilns in which plums and pears were dehydrated and preserved for feeding the units during the winter. The return of the VI Brigade was awaited in order that the Committee could once again expand its range of activities.

We have already mentioned that in addition to the Committee in Šekovići other municipal people's liberation committees were organised in other liberated localities.

In Vlasenica, elections of committeemen were supervised by Slobodan Princip-Seljo, who came from Milići for this purpose. Among the known villagers the following joined the Committee: Milutin Djukanović, Boško Ostojić and Djordjo Višković. However, this Committee (in view of the arisen state of affairs in relationships with chetniks) soon ceased to function and only later, in 1943, with re-election of its members did it begin to work again.

The Committee in Spreča (with brief intervals in 1942) continued to work on the liberated territory. Its members were distinguished and determined committeemen, who had to wage an incessant political struggle against very strong chetnik influence in the villages of this region. Vidakovićs from village Vrelo, Popovićs from Osmak, Stanarčevićs from Rakino Brdo, Savićs from Resava and a prominent old man Sajjo Čivkušić from Šajtovići distinguished themselves in these activities.

The Committee in Srebrenica was elected at a mass meeting held in Srebrenica in October 1941. Since at that time we had no military power over the territory of Srebrenica, this Committee could not survive, and soon, it ceased to exist owing to chetnik influence and pressure.

Municipal committees in Milići, Lower Zalikovik and Cikot found themselves in similar situation and it was only in 1943 that one can speak

of their greater activity, that is, from the time when our units more or less had a control over these areas.

At one of the meetings, in 1943 attended by municipal and a large number of village committeemen, the first Vlasenica District Committee was elected. Members of this Committee were: Jakov Piljanović (President), Stjepan Lukić, Matija Knežević, Milorad Vlačić, Rajko Vidaković, Boško Matić, Dušan Stanimirović, Perunika Sarić, Mitar Divočić, Nikola Bilić, Haso Kurtagić, and later, Milorad Žepinac and Mujo Šahbegović.

At first the Committee had its headquarters in Petrovići village (in Šekovići), and after the liberation of Vlasenica it set up its headquarters in Vlasenica. In 1944 it had to leave Vlasenica once again and return to Šekovići, that is, Milići, and only in 1945 did it succeed to return to Vlasenica.

This Committee, in 1944, was very active in procuring tools and seeds, it saw to it that all arable land was cultivated in time, it supplied and distributed livestock to demolished peasant homesteads, however, its major activity was the reconstruction of burnt villages.

In August 1944, Country People's Liberation Committee for Birač and other liberated areas was elected through a delegated system. The elections took place in Pod-Pola locality in which at one time the Committee held its meetings, under a parachute, since not a single house was left intact in the entire Šekovići village.

Matija Knežević was elected President of this Committee, and members were: Milorad Vlačić and Jakov Piljanović from Šekovići; Pero Djukanović from Srebrenica, Mujo Šahbegović from Vlasenica; Hamid Mazalović, Milenko Savić and Panto Vasiljević from Kladanj; Perunika Sarić from Milići; Dušan Stanimirović from Cikote and later Vlajko Ivanović from Srebrenica and Spasan Ristić from Zvornik. First Ramo Muratović from Crna Gora and later Rade Jakšić from Milići were elected secretaries of the Committee.

On the eve of the liberation of Tuzla, beginning of September 1944, at a meeting in Šekovići village in Vasilići the first Regional People's Liberation Committee for Eastern Bosnia was elected, whose members were Miloš Škorić from Semberija, Stevo Popović from Majeвица, Boro Popović from Posavina, Mujo Hodžić and Tomo Manjkalović from Romanija, Dr. Hazim Čemerlić from Srebrenica. Seja Jovanović from Tuzla and Brano Savić from Šekovići.

These committees functioned in the liberated territories, far from battle fields, devoting their time and energies to the strengthening of people's authority and reconstruction of the country.